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14. august 2023 / Sagsnr. 01322-2023

Udkast til referat for 19. møde i bestyrelsen
19. august 2023

Deltagere: Arne Grønborg, Casper Christensen, Dea Seidenfaden, Joël Boukris, Kristin Munch-Christiansen, 
Rasmus Henriksen, Rose-Marie Mollerup og Thea Friborg (deltog virtuelt fra kl. 10). 

Afbud: Amanda Kusk Jessen, Caroline Skjoldbirk og Karla Braga.

Fra sekretariatet deltog: Amanda Bell, Henrik Jangö, Jacob Stengaard Madsen, Lis Ethelberg, Signe Groth-
Brodersen og Vibeke Grønvall. 

Mødeleder: Dea Seidenfaden

Referent: Amanda Bell

Nr. Godkendelse af dagsorden for bestyrelsesmøde nr. 19 d. 19. august 2023

1 Bestyrelsen godkendte dagsorden for bestyrelsesmøde nr. 19 d. 19. august, med den rettelse at 
OK24 punktet udgår og i stedet gennemgås på BM20. 

2 Godkendelse af referat af bestyrelsesmøde nr. 18 d. 8. juni 2023
Bestyrelsen godkendte referatet af bestyrelsesmøde nr. 18 d. 8. juni 2023. 

3 Orientering om referat af forretningsudvalgsmøde nr. 18 d. 10. august 2023
Bestyrelsen tog orienteringen om referatet for forretningsudvalget nr. 18 d. 10. august til efter-
retning. 

4 Radar (fortroligt)

5 Øvig konstituering bestyrelse
Bestyrelsen godkendte:

• at Joël C. Boukris og Rose-Marie Mollerup indtræder som næstforpersoner med virkning 
fra 19. august 2023,

• at næstforpersonerne sammen med forpersonen på vegne af bestyrelsen skal sikre af-
viklingen af nuværende arbejdsprogram samt forberedende arbejde til GF i samarbejde 
og samspil med de decentrale enheder,

• at Joël C. Boukris udpeges som foreningens repræsentant i Akademikerpension,
• at bestyrelsen giver mandat til at forperson og næstforpersoner udarbejder en mere 

præcis opgaveportefølje, og at det i denne forbindelse aftales et frikøb i mindre omfang 
og maksimalt svarende til den tilbageværende økonomiske ramme,

• at forperson Dea Seidenfaden og direktør Jacob Stengaard Madsen bemyndiges til at af-
tale de endelige kontrakter med næstforpersonerne, idet bestyrelsen modtager skriftlig 
orientering herom efterfølgende. 

• Det blev besluttet følgende ift. punkter på BM20
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o Opgavefordeling mellem de to næstforpersoner, som drøftelsessag på BM20. 
Dermed blev drøftelsen af udpegning som stedfortrædende næstforperson ud-
skudt til BM20.  

o En generel drøftelse af bestyrelsesuddannelse, bestyrelseskonstituering, for-
ventningsafstemning omkring tidsforbrug, rolle, påklædning osv. Punktet skal 
sikre, at en ny bestyrelse går informeret ind i næste periode og at nye kandida-
ter får et bedre kendskab til forventningerne til rollen som bestyrelsesmedlem. 

o Herunder to afklaringer: 1) Hvor meget stemmeantal ved urafstemning/person-
valg skal betyde for fordelingen af bestyrelsens interne roller, hvis flere har in-
teresse i samme roller/opgaver. 2) Om det er forpersonen eller bestyrelsens be-
slutning, hvilke samfundsmæssige dagsordener, som foreningen skal markere, 
f.eks. pride, klimamarch, Eid, jul osv. 

Drøftelse
Behovet for mere kontinuitet har været et af de tungtvejende hensyn ift. indstillingen i sag 5. 
Derudover handler det om at det skal være en god model, som også er realiserbar ift. sekretari-
atets ressourcer. Bestyrelsens fokus bør være på GF24 og de processer som allerede nu er 
iværksat, hvor forpersonskabet skal allokere tid til at understøtte disse projekter.  Det er en for-
del med to næstforpersoner som kan dele opgaver, da der er flere anledninger, hvor bestyrelsen 
forventes at deltage. 

Bestyrelsen gav forperson og næstforpersonerne mandat til at rammesætte og iværksætte 
nogle faciliterede samtaler internt omkring rollen som bestyrelse, næstforpersoner, ledelses-
rummet og gode arbejdsgange mellem bestyrelse og sekretariat. Dette mindre udviklingspro-
jekt for bestyrelsen har til hensigt at udvikle rollen som bestyrelse og sikre det gode samar-
bejde internt i fremtidens fagforening. 

Udpegningen til Akademikerpension blev drøftet, hvor bestyrelsen hørte argumenterne for og 
imod, hvem der skal bestride posten. Joël Boukris blev valgt til at være foreningens repræsen-
tant. 

Bestyrelsen drøftede muligheden for påklædning af ny bestyrelse, hvor der er behov for en 
form for overflyvning, hvor foreningen præsenteres mere grundlæggende, så bestyrelsen tidli-
gere får viden om sekretariatets opbygning, vedtægterne, arbejdsprogrammet, organisationen 
osv. 

Der blev også bragt op at der i den næste bestyrelsesperiode kunne samarbejdes f.eks. med de 
andre skandinaviske foreninger omkring udvikling og uddannelse for at få inspiration. 

6 OK 24
Punktet blev rykket til BM20. 

7 Specialistområdet - vedtægtsændringer
Bestyrelsen godkendte, at de tre nedenstående ændringsforslag fremsættes som beslutnings-
forslag på GF24. Ændringsforslagene er fremsat på baggrund af drøftelser i Specialistuddannel-
sesudvalget 7. september 2022 og på en workshop d.16. maj 2023 med alle fagnævnsmedlem-
mer og forpersoner for de specialistbærende faglige selskaber. 
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Ændringsforslag 1 vedr. § 1:
Der kan etableres specialistuddannelser indenfor områder, hvor der vurderes et behov estime-
ret ud fra et forventet antal kandidater pr. år samt med en tydelig kobling til et understøttende 
forskningsfelt. Rammerne for specialistuddannelserne skal være i overensstemmelse med §§ 4–
7. Den endelige godkendelse af en specialistuddannelse på et nyt område finder sted i Dansk 
Psykolog Forenings bestyrelse.

§ 8 i Regelsæt om specialistuddannelse 2021-2024. 
 En specialist kan højst opretholde to specialistgodkendelser. 

Ændringsforslag 2 vedr. § 8. 
En specialist kan højst opretholde to aktive specialistgodkendelser. Specialpsykologuddannel-
sen er sidestillet med en specialistgodkendelse.

§ 9-11 i Regelsæt om specialistuddannelse 2021-2024. 
Dansk Psykolog Forenings bestyrelse nedsætter et specialistuddannelsesudvalg. Udvalget be-
står af mindst 4 medlemmer, heraf 1 bestyrelsesmedlem. Medlemmerne vælges for 3 år ad gan-
gen. Genvalg kan finde sted. 
Stk. 2. Hvor der på et område er etableret en specialistuddannelse, har pågældende fagnævn et 
medlem i Specialistuddannelsesudvalget. 
Stk. 3. Medlem af udvalget kan endvidere være en repræsentant fra Kursusudvalget, repræsen-
tanter fra grupper, der påtænker at iværksætte en specialistuddannelse, samt særligt sagkyn-
dige. 
Stk. 4. Medlemmer kan ligeledes være arbejdsgiverrepræsentanter eller lignende.
Stk. 5. Antallet af medlemmer efter stk. 3 og 4 kan ikke overstige antallet udpeget af fagnæv-
nene.
Stk. 6. Specialistuddannelsesudvalget konstituerer sig selv. 
§ 10.
Specialistuddannelsesudvalget forestår koordineringen af specialistuddannelserne under hen-
syntagen til rammen for specialistuddannelserne. Det påhviler endvidere Specialistuddannel-
sesudvalget at følge udviklingen i andre landes postgraduate specialistuddannelser på det psy-
kologiske område. 
Stk. 2. Specialistuddannelsesudvalget beslutter på grundlag af fagnævnsindstilling, om specia-
listuddannelse for den enkelte kan godkendes, herunder om der kan meddeles dispensation fra 
de fastsatte krav. Specialistuddannelsesudvalget kan delegere denne beslutningskompetence til 
udvalgsformanden. Stk. 3. Specialistuddannelsesudvalget orienterer løbende Dansk Psykolog 
Forenings bestyrelse om sin virksomhed. 
§ 11. 
Udvalget er beslutningsdygtigt, når formanden eller dennes suppleant samt mindst yderligere 2 
medlemmer er til stede. Stk. 2. Udvalget kan indkalde særligt kyndige til møderne. 

Ændringsforslag 3 vedrørende § 9-11. 
Specialistuddannelsesudvalget består af fagnævnsrepræsentanter fra de godkendte specia-
listuddannelser. Hvert fagnævn stiller med en repræsentant i udvalget. Udvalget ledes af besty-
relsen via en udpeget formand fra bestyrelsen. Medlemmerne og formand vælges for 3 år ad 
gangen. Genvalg kan finde sted. 
§ 10.
Specialistuddannelsesudvalget forestår koordineringen af specialistuddannelserne under hen-
syntagen til rammen for specialistuddannelserne og de gældende retningslinjer for specia-
listuddannelserne. Det påhviler endvidere Specialistuddannelsesudvalget at følge udviklingen i 
postgraduate specialistuddannelser på det psykologiske område. 
Stk. 2. Specialistuddannelsesudvalgets opgaver omfatter at håndtere generelle principper for 
dispensationer, klagesager og principielle beslutninger vedrørende den administrative udvik-
ling af specialistområdet. 
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§ 11. 
Udvalget er beslutningsdygtigt, når formanden eller dennes suppleant samt mindst yderligere 2 
medlemmer er til stede. Stk. 2. Udvalget kan indkalde særligt kyndige til møderne. 

Der udestår en regelsættets § 12 vedrørende fagnævn, da denne mangler at blive opdateret til 
den praksis der er indført med implementeringen af det digitale specialistoverblik. Denne drøf-
telse tages op med kredsen af alle fagnævnsmedlemmer og forpersoner for selskaberne på en 
fælles workshop i november 2023. 
Drøftelse
Afledt af drøftelsen af vedtægtsændringer tog bestyrelsen hul på en drøftelse af foreningens ud-
dannelsespolitik ift. udbud af specialistuddannelser. 

Antallet af specialistuddannede på den enkelte uddannelse skal ikke forveksles med uddannel-
sens væsentlighed. Men antallet af ansøgere har betydning for den konkrete og praktiske gen-
nemførelse af uddannelsen. 

Før denne bestyrelses tid var den langsigtede idé, at der skulle arbejdes for bedre forhold for at 
blive specialpsykolog arbejdsgiverbetalt og at det med tiden ville afløse specialistuddannel-
serne. Det er ikke bestyrelsens målsætning af afvikle specialistuddannelserne, men det er fort-
sat denne bestyrelses ambition at arbejde for flere specialpsykologer. 

Det blev afklaret, at et identificeret behov for en specialistuddannelse kan komme fra forskel-
lige kilder og at det er bestyrelsen, der endeligt godkender oprettelsen af en specialistuddan-
nelse. 

Det handler også om et hensyn til behovet for efteruddannelse. Det er ikke alle psykologer som 
kan blive specialpsykologer og derfor er der behov for alternativer fortsat. 

8 GF24 – praktik og afvikling
Bestyrelsen godkendte, at direktør i AC Sofie Nilsson varetager dirigentposten ved GF24. Hun 
vurderes at honorere de ønskede kompetencekrav, ligesom hun er jurist af baggrund. Hun har 
tidligere fungeret som dirigent på en række forbunds generalforsamlinger. I givet fald vil hono-
reringen ligge inden for rammerne i det godkendte GF-budget. 

 
Bestyrelsen besluttede, at givet det nye forhold, at de studerende kan tilmelde sig GF24 på 
samme vilkår som andre medlemmer, dvs. med mulighed for refusion til hotel og transport, fra-
falder de 40.000 kr. i budgettet, der var afsat til DP studerende. De 40.000 allokeres i stedet til 
øvrige GF-udgifter. 

Drøftelse
Bestyrelsen fik en udvidet begrundelse for indstillingen af Sofie Nilsson. 
Der ønskes mere klarhed omkring, hvordan udvælgelsesprocessen har foregået ift. at vurdere 
de forskellige dirigentkandidater og dette ønskes klargjort til næste gang bestyrelsen skal 
træffe denne type beslutning, hvor der skal udpeges til en vigtig position eller rolle. Ift. proces 
skal det være afklaret, at der alene bedes på input fra bestyrelsen, hvis der kan følges op på dem 
på BM. Samtidig vendte bestyrelsen kort at økonomi også bør være en afvejning ift. dirigentho-
norarerne som tidligere har været i den høje ende. 
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Bestyrelsen vendte kort forholdet med de studerende og der er ikke behov for de 40.000, når de 
studerende er inkluderede i fest og hotelovernatning på linje med alle andre medlemmer.

9 Godkendelse RSU
Bestyrelsen blev kort mundtligt orienteret om de regionale samarbejdsudvalg, hvor der i øje-
blikket skal vælges nye repræsentanter. Der er opstillet flere kandidater end der er behov for i 
flere regioner, og derfor afvikles den vedtægtsbestemte valghandling. Efterfølgende skal besty-
relsen godkende den endelige liste. I øjeblikket arbejdes der med at gøre valghandlingen mere 
synlig, så RSU også promoveres og medlemmer aktiveres i dette regi. 

Valget begynder 23. august og lukker d. 3. september, hvor bestyrelsen efterfølgende vil se li-
sten over de valgte kandidater til godkendelse. 

10 Afrapportering Selskabsråds- Kredsråds- og Sektionsmøde
Bestyrelsen blev både skriftligt og mundtligt orienteret om mødernes afviklingen og tog orien-
teringen til efterretning og godkendte en plan for opprioritering af service og information, her-
under de tre aktivitetsmål:

Mål 1. Forbedring af informationsniveauet
Mål 2: Bedre hjælp til økonomi
Mål 3: Opdatering og tydelig information om retningslinjer/guide for anvendelse af decentrales 
midler.

Derudover drøftede bestyrelsen behovet for at opdatere retningslinjer for decentrales brug af 
midler og godkendte ny guide for brug af decentrale midler.

Bestyrelsen blev orienteret om, at der i januar 2024 præsenteres en status på effekten af indsat-
serne. 

På møderne med de decentrale enheder var en fælles problemstilling, at der manglede mulig-
hed for at tilgå egne budgetter, og at der var problemer med kurser i det decentrale, momsaf-
regning osv. Utilfredsheden var forståelig og kritikken er berettiget, derfor tager bestyrelsen 
det til efterretning og ser på løsninger i denne sag.

Bestyrelsen modtager referaterne fra de tre møder med udsendelse af nærværende referat. Op-
mærksomhed på om der er noget i referaterne som ikke er adresseret i de tre forslag, og besty-
relsen har forpligtet sig på, at tage alle bidragene alvorligt. 

Bestyrelsen besluttede, at der afholdes bestyrelsesmøde ifbm. FMK d. 9. november, som afhol-
des i Aarhus. 

Det blev desuden bragt om, at på et mere principielt plan skal bestyrelsens beslutninger ikke 
alene skal være dikteret af, hvorvidt de er populære eller bliver kritiseret på GF, de skal også 
handle om, hvad der er strategisk klogt og vitalt for foreningens bæredygtige udvikling og hvad 
der tilgodeser den brede medlemsskare på sigt. 

zExpense kan være kompliceret af bruge for nogle, og derfor er det vigtigt med guides og sup-
port, hvis vi forventer at de decentrale enheder skal bruge det. Men det handler også om over-
holdelse af regnskabsloven og det skal formidles til dem ift. digitale bilag, som nu er et krav. 
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Afklaringsmæssigt er der ikke fjernet adgang til deres konti, de kan se deres indtægter og ikke 
deres udgifter, da det går gennem en DP-konto, da det er for kompliceret og administrativt 
tungt at varetage det anderledes. Ved siden af udarbejdes et overblik over indtægter og udgifter 
som de kan se. Dette kan måske også adresseres i nyhedsbrevet. 

Pointer fra referaterne:

• Svært at komme i kontakt med bestyrelsen og her er det igen et spørgsmål om gennem-
sigtighed og et ønske om at de decentrale kan rejse spørgsmål direkte til bestyrelsen. 

• 25 % moms på kurser, afklaring af hvad det betyder for de decentrale enheder. Dette 
adresseres i et nyhedsbrev, når der er afklaring heraf.

• Egne konti og adgang til at se deres økonomi. 
• At DP centralt reklamerer mere for tilbud i det decentrale og muligheden for at enga-

gere sig. 
• Rekruttering og hvordan de decentrale kan hjælpe og lave tilbud også for studerende. 
• Praktikant/studerende som har været ansat, har ikke længere adgang til systemerne. 

Ift. formulering af guide blev drøftet ’code of conduct’ og hvordan bestyrelsen skal sikre sig 
gode rammer, fair betingelser, men også observans ift. hvis nogle decentrale enheder bruger 
penge fra tilskuddet på en ikke hensigtsmæssig måde. Ift. de specifikke guides nævnes trans-
port som kringlet. Det blev afklaret, at TR har egne guidelines. Akutmidler og TR skal på et an-
det BM. Præmissen ift. økonomien er frihed under ansvar dvs. at der står noget i guiden ift. at 
bruge midlerne forsvarligt og til fordel for flest muligt medlemmer. Der kan skrives ind, at det i 
sidste ende er bestyrelsen, som godkender udgifterne og at man kan få sin sag behandlet i be-
styrelsen, hvis man ønsker at bruge midler på en måde, som ikke kan godkendes ift. retnings-
linjerne. Tydelig angivelse af, hvornår guidelines bare følger almen lovgivning. 

Forperson og næstforpersonerne får mandat til at gennemse opdateret guide og godkende 
denne. 

 
11 GF24 – diverse processer

Bestyrelsen tog orienteringen om iværksættelsen af processer i tilblivelsen af centrale produk-
ter i forberedelsen til GF24 til efterretning. Bestyrelsen bliver løbende orienteret om progres-
sionen i de forskellige skriftlige materialer og får forelagt det centrale til godkendelse. 
Processer som iværksættes omfatter følgende produkter:

• Beretning
• Regnskab
• Budget
• Vedtægtsændringer
• GF24 Dagsorden
• GF24 Forretningsorden

12 Mulige investeringer på kursusområdet
Bestyrelsen tog orienteringen om kursusområdet til efterretning med henblik på en fremtidig 
drøftelse af, hvordan DP kan arbejde med kursusvirksomheden og dens investeringspotentialer.
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Drøftelse
Bestyrelsen fik en mundtlig overlevering af sagens indhold. Det blev understreget, at kursusom-
rådet er komplekst, og dækker over en bred palette af indtægtsgivende og ikke-indtægtsgi-
vende aktiviteter. Bestyrelsen har ønskes sagen for at afsøge det strategiske og indtægtsgene-
rende potentiale i kursusvirksomheden.

De ikke indtægtsgivende aktiviteter er mange af de kurser og arrangementer som foreningen fx 
udbyder gratis som et led i indfrielse af mål i arbejdsprogrammet, medlemsaktiviteter, 
TR/AMR, kurser for selvstændige, m.v. 

De indtægtsgivende kurser udgøres af 65-75 betalingskurser. Her betaler ikke-medlemmer 
50% oveni kursusprisen. Der arbejdes systematisk med kursusudbud og belægningsgrad for at 
sikre kurserne værdi og indtjening. 

Bestyrelsen ønsker en fortsat drøftelse af kursusområdets potentiale som direkte og indirekte 
værdiskabende. 

Bestyrelsen bedes, inden punktet behandles igen på BM at tage stilling til ønsker til det direkte 
afkast rent økonomisk og det indirekte afkast i medlemstilfredshed, værdiskabelse og faglige 
forpligtelser i foreningen. 

13 Psykologifestival
Bestyrelsen tog status på psykologifestivalen til efterretning. Kort opsummeret indeholdt status 
følgende punkter:

• Aktiviteten er en udmøntning af arbejdsprogrammet
• Festivalen omdrejningspunkt er, at psykologer inden for eget faglige og selvvalgte om-

råde rækker ud og tilbyder at holde et gratis oplæg 9., 10 eller 11. oktober 2023 for 
mennesker i deres netværk eller nærområde.

• 76 psykologer havde tilmeldt sig med 109 oplæg (pr. 22. juni ved tilmeldingens afslut-
ning), og de udbudte oplæg spreder sig over det meste af landet. Emnerne spænder også 
bredt.

• DP har fremsendt forskellige inspirations- op kampagnematerialer. Hertil løbende spar-
ring og rådgivning fra DP samt tilbud om gratis kursus i præsentationsteknik i Århus el-
ler København. 

14 Psykologeridanmark.dk
Bestyrelsen tog orienteringen om Psykologeridanmark.dk til efterretning. En kort sammenfat-
ning af orienteringen er:

Under AP21-24 mål 2”Psykologien skal bruges til gavn for samfundet”, står der, at der iværk-
sættes en opdatering og markedsføring af søgeportalen psykologeridanmark.dk. Denne indsats 
er nu tilendebragt, og sitet er overgået til en driftsfase med tilknyttet markedsføring via Google. 
Se også: www.psykologeridanmark.dk

Der har i GF21-24 været afsat ca. 700.000 kr. årligt i 2022/23 til markedsføring af psykologeri-
danmarkd.dk, ligesom opdateringen/udviklingen af sitet er sket inden for rammerne af et hen-
sat beløb på 1,25 mio. kr. 

Det forventes, at der fremadrettet vil være omkostninger på ca. 400.000 kr. årligt i relation til 
sitet, som fordeler sig som følger: 

http://www.psykologeridanmark.dk/
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Drift (serviceaftaler, support og statistik): ca. 120.000 kr. 
Annoncering (opsætning og afgift): ca. 200.000 kr. 
Udvikling (ad hoc opståede behov): ca. 80.000 kr. 

Drøftelse
Der blev gjort opmærksom på, at dele af hjemmesiden ikke fungerer optimalt:

• Den samme person dukker op flere gange, når man søger efter en psykolog
• psykologeridanmark.dk dukker ikke op som et af de øverste søgeresultater i google-søg-

ning
Bestyrelsen skal senere tage stilling til hjemmesiden i forbindelse med det store samlede bud-
get. Under dette punkt er der ønske om information om, hvorfor driften af psykologeridan-
mark.dk koster det angivne beløb med henblik på muligheder for optimering. 

Samtidig skal bestyrelsen have øje for at det er et marked med konkurrence, hvor vores side 
skal være af en god kvalitet og unbiased ift. at fremstille alle psykologer under lige vilkår og 
hvor de psykologer der findes på hjemmesiden, lever op til en række kvalitetsstandarder. 

15 Orienteringssager
Fra sekretariatet blev der orienteret kort om ny politik i DP for krænkende handlinger.

16 Mødeplan til orientering
Bestyrelsen tog mødeplanen til efterretning. 
Der ønskes hensyntagen til Pride, dvs. at bestyrelsesmøde/seminar ikke skal ligge i Priden. 

17 Evaluering af mødet
Bestyrelsen evaluerede kort på mødet. 

18 Eventuelt
Der var et punkt til eventuelt:

Opslag omkring autorisation og psykolognævnet bør ligge øverst i gruppen på Facebook med en 
pin, så medlemmerne hurtigt kan se, hvad DP gør på området aktuelt. Desuden blev bestyrelsen 
orienteret om de opfølgende indsatser som er i pipeline. Området er fortsat højeste prioritet. 

19 Fast lukket punkt


